
 
 
 
ACTA 1a SESSIÓ PLENÀRIA DEL CONSELL DE VILA DE VACARISSES 
 
DATA: dilluns, 01 d’abril de 2019 
HORA: 19:00h 
LLOC: Sala dels Cups, el Castell 
 
 
ASSISTENTS: 
MEMBRES DE LA COMISSIÓ PERMANENT 
 
Joan Carles Cirera (a proposta de l’Alcalde) 
Ricard Piqueras (PSC) 
Raul Avilés (UIPV) 
Xavi Lopez (PdeCAT) 
Albert Picas (Entitats veïnals) 
Joan Ustrell i Jaume Matas (Entitats culturals) 
Sílvia Mascarell (Veïna a títol individual) 
Raquel Domínguez (ERC) 
Núria Soldevila (VxV) 
Gabi Rodríguez (Veí a títol individual) 
J Miguel Rosales (Entitats medi ambient i protecció animal) 
Maria Pané (a proposta de l’Alcalde) 
Sandra Muntadas (Entitats esportives) 
Rosa Mª Puig (Entitats educació) 
 
Regidor Participació Ciutadana: Albert Salamé 
Àrea Participació: Oriol Aunós 
 
Alcalde: Antoni Masana 
 
I ciutadania. 
 
Excusen la seva assistència: 
 
Sílvia Merino (Movem Vacarisses) 
 
 
Iniciem la sessió a les 19:10h. L’alcalde fa un parlament de benvinguda i agraïment a 
tots els assistents i, en especial, als membres de la Comissió Permanent. A grans trets 
indica que aquest nou òrgan, el Consell de Vila, és un espai obert a tothom i que 
representa una eina molt potent per aprofundir en la democràcia participativa. Posa 
especial èmfasi en el seu sentit bidireccional entenent que en aquest nou espai es 
podrà treballar propostes  per elevar al govern o, en sentit contrari, el govern pugui fer 
un encàrrec davant d’alguna proposta o acció que es vulgui portar a terme. 



Pren la paraula el Regidor de Participació Ciutadana explicant que tothom qui vulgui 
pot formar part del Consell de Vila, que tal i com recull el reglament les sessions 
plenàries són obertes a tothom i que aquesta ha estat una aposta molt important 
recollida durant el procés participatiu per a la creació d’aquest nou òrgan ja que a la 
majoria de municipis on han creat un espai similar la mateixa gent de la comissió 
permanent és qui forma el Consell de Vila. 
Afegeix  que aquest espai ha de servir per tractar temes d'interès general i no 
particular i que la intenció és anar dotant de continguts aquest òrgan per que pugui 
anar treballant en diferents sentits. 
 
 
Pren la paraula el  responsable de la secretaria tècnica i explica que, tal i com es va 
acordar a la reunió de la comissió permanent del Consell de Vila el passat 11 de març 
de 2019, es proposa el següent ordre del dia: 
 
1. Lectura i aprovació de l’acta anterior. 
2. Presentació dels diferents representants. 
3. Presentació dels diferents processos participatius oberts: Feminitzem l’espai públic! I 
Pressupostos participatius 2019. 
4. Difusió de les sessions plenàries. Canals i mitjans per informar arribar als diferents 
públics. 
5. Precs i preguntes. 
 
 
1. S’informa que s’ha enviat l’acta provisional a tots els membres de la comissió 
permanent i que també s’ha penjat a la pàgina web de l’ajuntament per tal que 
tothom la pogués llegir prèviament i presentar les esmenes en cas que es cregués 
necessari. 
S’indica que s’han rebut dues esmenes per part d’en Gabi Rodríguez i que l’acta 
provisional ha estat modificada per tal d’incorporar-les. Sense que ningú presenti cap 
al·legació s’aprova l’acta de la sessió de constitució del dia 26 de novembre de 2018. 
 
2. Es procedeix a la presentació dels diferents membres de la comissió permanent de 
cara a donar a conèixer els nomenaments als veïns i veïnes assistents. Seguint l’ordre 
que marca el reglament aquests són: 
 
- Un representant del Consell Escolar Municipal (CEM): ABSENT (carta enviada a la 
presidència per tal que nomenin el/la representant i persona suplent. 
- Un representant del Consell Municipal de Comunicació (CMC): ABSENT (carta enviada 
a la presidència per tal que nomenin el/la representant i persona suplent. 
 
- El regidor de Participació Ciutadana: Albert Salamé 
- L’alcalde: Toni Masana 
 
- Un representant de cada formació política amb o sense representació al Consistori 
presentat a les darreres eleccions municipals (amb dret a veu però no a vot): 



 
- PdeCAT: Jordi Creus. SUP: Xavi López 

- UIPV: Raul Avilés 

- ERC: Raquel Dominguez. SUP. Marc Garcia 

- VxV: Núria Soldevila. SUP. Maria Martínez 

- PSC: Ricard Piqueras 

- Movem Vacarisses: Sílvia Merino. SUP. Miguel Rosales 

- PP: Mariano Mendez. SUP. Manuel Galeote 

Resta pendent el nomenament del representant de Compromesos per 
Vacarisses. 

- Un representant  de les associacions (per cada àmbit) inscrites al Registre 
Municipal d’Entitats (amb dret a veu i vot):  

- CULTURA: Jaume Matas. SUP Joan Ustrell 
- EDUCACIÓ: Rosa Mª Puig 

- ESPORTS: Jose Temblador. SUP. Sandra Muntades 

- JOVENTUT: pendent el nomenament 

- PARTICIPACIÓ CIUTADANA (AAVV): Albert Picas 

- MEDI AMBIENT I PROTECCIÓ ANIMAL: Miguel Rosales 

- ACCIÓ SOCIAL: pendent el nomenament 

- CONSUM I ALTRES: pendent el nomenament 

- Dues persones d’especial rellevància ciutadana proposades per 
l’alcalde/essa(amb dret a veu i vot):   

- Maria Pané 
- Joan Carles Cirera 

. Tres persones (veïns i veïnes a títol individual) que, inicialment, hagin participat 
en el procés de creació del Consell de Vila i, una vegada transcorreguts els 
primers dos anys, pugui presentar-se tothom qui ho vulgui (amb dret a veu i vot): 

- Sílvia Mascarell 
- Imma Lozano 

- Gabi Rodríguez 

 



3. Oriol Aunós explica que, des de l’Àrea de Participació es vol vincular el Consell de 
Vila amb els diferents processos participatius que s’estiguin portant a terme. S’indica 
que actualment hi ha engegats dos processos: 

 
. FEMINITZEM L’ESPAI PÚBLIC 
Arran dels actes que s’organitzen al voltant del 8 de març s’engega un procés 
participatiu per tal de recollir propostes de noms de personalitats femenines per donar 
nom a la plaça que hi ha entre l’Avda. Muriel Casals i el C. Rossinyol. 
S’informa de les diferents propostes que s’han rebut i contràriament al plantejament 
inicial on s’havien d’escollir els cinc noms finalistes que es sotmetrien a votació, s’opta 
per descartar aquells que no compleixen els criteris i deixar la resta de propostes per 
tal que siguin votades. Aquestes són: 
 

 Amàlia Utset (1883-1980) - Llevadora de Vacarisses. Va assistir la majoria de 
parts de l'època al poble. 

 Pepa Colomer (1913-2004) - Primera aviadora catalana de la història 
 Maria Mercè Marçal (1952-1998) - Poetessa 
 Frederica Montseny (1905-1994) - Política i escriptora. Primera dona ministra 
 Marina Ginestà (1919-2014) - Periodista i traductora. Model d'una fotografia 

icònica de la Guerra Civil 
 Margarida Borràs (? -1460) - Transsexual valenciana penjada a la forca per la 

seva identitat de gènere 
 Natividad Yarza (1872-1960) - Primera alcaldessa a Catalunya i a Espanya 

elegida democràticament a les eleccions de 1934  
 Na Mercadera (1245-1300) - L'heroïna de Peralada 
 Teresa Claramunt (1862-1931) - Dirigent anarcosindicalista i feminista 
 Isabel Vilà (1843-1896) - Republicana i lluitadora pels drets dels treballadors, 

considerada la primera sindicalista catalana 
 Lluïsa Vidal (1876-1918) - Pintora modernista catalana 

 

Seguint els criteris de denominació que determinen diferents institucions, s'han 
descartat aquelles personalitats que viuen en l'actualitat o bé no ha transcorregut un 
període mínim de dos anys des de la data de defunció: 

- Josefina Castellví (1935-?) - Oceanògrafa. Viu en l'actualitat 
- Montserrat Caballé (1933-2018) - Soprano i cantant. Defunció recent i 

condemna per frau fiscal 
- Roser Capdevila (1939-?) - Il·lustradora. Viu en l'actualitat 
- Rosa Maria Sardà (1941-?) - Actriu. Viu en l'actualitat 
- La Perricholi (1748-1819) - Cantant i actriu peruana. Amant del Virrei 

Amat. No es destaquen mèrits suficients. 
 
 
 



 
Per part dels assistents es recullen diferents comentaris: 
- Es valora positivament el fet que s’ofereixi votar de manera presencial i de forma 
virtual. 
- S’indica que als criteris publicats no consta el fet que la persona estigui viva sigui 
motiu per descartar la proposta. 
- Es comenta que, més enllà del marc geogràfic es podria donar cabuda a persones 
significatives com ara Rosa Parks ja que signifiquen propostes molt pedagògiques. 
 

. PRESSUPOSTOS PARTICIPATIUS 

S’informa que aquest és un altre procés participatiu engegat a inicis d’any. S’explica 
que l’ajuntament hi destina 30.000€ i que, durant el termini de recepció de propostes, 
s’han rebut 21 idees de les quals 5 han quedat descartades per no complir els criteris 
fixats i 3 s’han agrupat en una única proposta al tractar-se d’idees molt similars. Així, 
doncs, els resultat és un total de 14 propostes que es treballaran i es sotmetran a 
votació. 

En un inici, des de la Regidoria de Participació es plantejava de portar a votació només 
10 propostes i que fos el Consell de Vila que determinés les idees que prioritzava. 
Finalment, entre tots els assistents es comenta que de 10 a 14 no hi ha tanta diferència 
i que s’intenti portar les 14 propostes a votació. Per properes edicions, en cas que hi 
hagi un volum més elevat de propostes serà el Consell de Vila qui les prioritzi. 

Per part dels assistents es demana que s’informi de les propostes rebudes i se’n fa un 
breu repàs: 

PROPOSTES A ESTUDIAR: 

1. CARRIL BICI NUCLI-INSTITUT 

2. SKATE PARK 

3. MARCATGE CURSA DE LA CAMPANA 

4. WC ALS PARCS INFANTILS 

5. MILLORA VESTIDORS PISCINA 

6. ARRENJAMENT ZONA VERDA PASSEIG DE LES 
OLIVERES + Mobiliari urbà 

7. MILLORA EQUIP DE SO CASAL DE CULTURA 

8. INSTAL·LACIÓ CAIXES NIU PER OCELLS I 
RATPENATS PER COMBATRE MOSQUIT TIGRE 

9. ADEQUACIÓ D’UNA ZONA DE PASSEIG AL 



CARRER FILADELFIA + mobiliari urbà 

10. ARRENJAMENT/ASFALT ACCÉS I PARKING 
RECTORIA 

11. HORTS COMUNITARIS 

12. RECUPERAR LES CARTELLERES INFORMATIVES 
DE LES URBANITZACIONS 

13. PROJECTE PATI DE L’ESCOLA EL CUC 

14. PROPOSTA UNIFICADA 

DISPENSADORS BOSSES EXCREMENTS GOSSOS 

PAPERERES AMB BOSSES PER LA RECOLLIDA 
D’EXCREMENTS 

SUBSTITUCIÓ PAPERERES EXISTENTS PER PAPERERES 
DE 5 FRACCIONS DE RECOLLIDA SELECTIVA 

 
Es recullen diferents comentaris per part dels assistents: 
- Caldrà fer-ne una valoració tècnica i veure quin cost suposa. 
- Caldrà veure quin és el cost econòmic de cada proposta i, si n’hi ha cap que superi els 
30.000€ també s’haurà de descartar. 
- De cara els pressupostos del 2020 estaria molt bé que per part del Consell de Vila 
sortís o sortissin propostes ja sigui per iniciativa pròpia o bé per que ens les hagin fet 
arribar. 
 
 
4. Difusió de les sessions plenàries. Canals i mitjans per informar arribar als diferents 
públics. 
Arribats a aquest punt, s’explica el que es va parlar a la reunió de la comissió 
permanent. Es va comentar d’instal·lar una bústia de suggeriments del Consell de Vila i 
també d’obrir una pàgina a Facebook. Des de l’Àrea de Participació s’informa que 
s’està treballant amb la Plataforma Decidim que ofereix aquestes opcions a nivell 
telemàtic. Que s’estudiarà i s’explicaran les opcions que ens ofereix la plataforma a la 
propera reunió. 
Es parla, també, dels diferents mitjans públics municipals i les xarxes on l’ajuntament 
ja és present: Facebook i Telegram. 
S’afegeix que per reforçar la difusió per part de l’Àrea de Participació es pot fer un 
“mailing” a totes les entitats. 
 
Es recullen diferents comentaris per part dels assistents: 



- És important veure com arribem a la gent. 
- Qui vol assabentar-se ho fa i s’informa. 
- Si es fa difusió a través dels diferents mitjans, el Terme inclòs, qui no s’informa és per 
que no vol ja que arriba a totes les cases. 
- Segons com, a les xarxes sempre hi ha la mateixa gent que no acostuma a participar 
de forma presencial. 
- Cal anar insistint. Depenent dels temes que tractem com a Consell de Vila hi haurà 
més o menys interès i això es traduirà amb més o menys assistència. 
- No descartem el cartell tant imprès com en format digital que podem passar per 
whatsapp. 
 
 
Es parla, també, de quin pot ser l’espai més idoni per tal de convocar la sessió plenària 
del Consell de Vila tenint en compte les característiques de la sala dels Cups però 
també tenint present que quan es generi debat sobre algun o alguns temes importants 
es pugui produir una major assistència. 
S’aposta per tornar a la Sala Neus Català de la Sotacoberta del Castell. 
 
 
Quan passen onze minuts de les vuit del vespre es dona per acabada sessió. 
 
 
 
 
 
 
 


